
  ایران در مقابل انگلیس و ولز دو بازی متفاوت از خود نشان 
داد؟ این نوسان به چه دلیل بود؟

 شرایط بازی ایران با انگلیس و ولز متفاوت بود و بازیکنان تیم ملی از 
نظر روحی و روانی در بازی انگلیس در وضعیت خوبی قرار نداشتند. از 
سوی دیگر مسائلی که در کشور رخ داد و از نظر اجتماعی ما در وضعیت 
مناسبی به سر نمی بریم در باخت تیم ملی از انگلیس نقش داشت. 
قبل از بازی نیز این نکته قابل پیش بینی بود که شرایط اجتماعی در 
کیفیت بازیکنان تأثیر منفی بگذارد و مشاهده کردیم که در حین بازی 
نیزحواشی وجود داشت که وضعیت روحی بازیکنان تیم ملی را تحت 

تأثیر قرار داده بود. این در حالی است که 
وضعیت در بازی دوم بهتر شده بود و بازیکنان 
تیم ملی از وضعیت روحی و روانی بهتری 
برخوردار بودند. این در حالی بود که حواشی 
نیز نسبت به بازی با انگلیس کمتر بود و برخی 
از حواشی جای خود را به تقویت تیم و روحیه 
دادن به بازیکنان تیم ملی داده بود. به همین 
دلیل نیز تیم ملی در بازی دوم کیفیت بهتری 
از خود بروز داد و موفق شد با دو گل تیم ولز 
را شکست دهد. این بازی در واقع ورق را برای 
ما برگرداند و ما به جام جهانی بازگشتیم. در 
بازی دوم بازیکنان تیم ملی با انگیزه و دوندگی 
زیادی بازی کردند تا اعتباری که در بازی اول 
دچار خدشه شده بود را بازگرداند که این اتفاق 
رخ داد. نکته مهمی که در این بازی وجود 
داشت این بود که بازیکنان انگیزه خود را برای 
ادامه بازی های جام جهانی پیدا کرده اند و در 
شرایط کنونی در وضعیت خوبی قرار دارند. 

بدون تردید وجود انگیزه و اعتماد به نفس بیشتر می تواند به تیم ملی 
در بازی های آینده کمک کند. بازی بعدی ما با آمریکاست که بازی 
دشواری خواهد بود و آمریکا از نظر فنی تیم قابل احترامی است. با این 
وجود تیم ملی ما نیز در وضعیت خوبی به سر می برد و این شانس را دارد 

که حتی با یک تساوی از گروه خود صعود کند. 
  چه عواملی در باخت سنگین تیم ملی از انگلیس نقش 
داشت؟ چرا کادر فنی به رغم اینکه اطلاع داشتند در مقابل 
تیمی آماده و بزرگ بازی می کنند پیش بینی چنین شرایطی 

را نکرده بودند؟
واقعیت این است که بازی با انگلیس از جنبه های مختلف یک بازی 
متمایز برای تیم ملی بود و ما در شرایطی وارد میدان مسابقه شدیم که 

از قبل می شد هر پیش بینی درباره این بازی کرد. تا قبل از آغاز بازی 
حواشی زیادی پیرامون تیم ملی وجود داشت و افکار عمومی و جامعه 
ایران مانند گذشته شور و شوق نسبت به بازی تیم ملی در جام جهانی 
از خود نشان نمی دادند. اگر ما به جام جهانی گذشته دقت کنیم متوجه 
می شویم که قبل از آغاز بازی ها جامعه ایران با شور و شوق منتظر آغاز 
بازی ها و حمایت از تیم ملی بود. این در حالی است که در این جام جهانی 
چنین اتفاقی رخ داد و افکار عمومی درگیر مسائل اجتماعی و سیاسی 
بودند. این اتفاقات تمرکز بازیکنان تیم ملی را تحت تأثیر قرار داده بود 
و ذهن آنها را مشوش کرده بود. به همین دلیل بازیکنان تیم ملی از 
تمرکز کافی برای بازی با انگلیس برخوردار 
نبودند. با نگاه به بازی بازیکنان تیم ملی در 
مقابل انگلیس به این واقعیت پی می بریم که 
هیچ کدام از بازیکنان تیم ملی از تمرکز لازم 
برخوردار نبودند و در شرایط روحی و روانی 
خوبی به سر نمی بردند. از سوی دیگر نیز ما 
از نظر فنی در شرایط سردرگمی قرار داشتیم. 
مشخص نبود تیمی که مربیان به میدان 
فرستاده اند برای حمله کردن به میدان رفته 
یا دفاع کردن. اتفاقاتی که در زمین رخ داد و 
دو گلی که ما زدیم نیز بیشتر ناشی از خلاقیت 
فردی بازیکنی مانند طارمی و دیگر بازیکنان 
تیم ملی بود. این سخن به معنای این است که 
ما از نظر فنی نیز استراتژی مناسبی در مقابل 
انگلیس نداشتیم و در وضعیت سردرگمی قرار 
داشتیم. هنگامی که یک تیم از نظر روحی و 
روانی و تمرکز در وضعیت خوبی قرار نداشته 
باشد و از سوی دیگر نیز از نظر فنی در حالت 
سردرگمی قرار داشته باشد مشخص است که نتیجه نمی گیرد و ممکن 

است گل های زیادی نیز از رقیب قدرتمندی مانند انگلیس بخورد. 
  در بازی ایران در مقابل تیم ملی ولز یکباره وضعیت تیم ملی 
تغییر کرد و ما با تیمی متحول شده مواجه شدیم که از نظر 
روانی و فنی سوار بازی بود و در نهایت نیز موفق شد رقیب 
خود را با دو گل شکست دهد. چه اتفاقی رخ داد که ایران پس 
از باخت سنگین در مقابل انگلیس یکباره با پیروزی مقابل ولز 
به جام جهانی برگشت و در شرایط کنونی امیدوار به صعود از 

مرحله گروهی است؟
ایران پس از باخت مقابل انگلیس در وضعیت خوبی قرار نداشت. با 
این وجود یکباره شرایط تغییر کرد و با حمایت هایی که از بیرون صورت 

گرفت تیم از انگیزه بهتری برخوردار شد و شرایط روحی و روانی بهتری 
پیدا کرد. این مهم ترین نکته ای بود که باعث شد تیم ملی در مقابل ولز 
نتیجه قابل قبولی بگیرد. هیچ مربی نمی تواند در سه روز معجزه کند و 
یک تیم شکست خورده را به یک تیم برنده تبدیل کند. اتفاقی که در 
این چند روز رخ داد این بود که شرایط پیرامون تیم ملی تغییر کرد و این 
موضوع باعث شد نگرانی ها و اضطرابی که در بازی اول در بین بازیکنان 
وجود داشت از بین برود. نکته دیگری که وجود داشت این است که 

بازیکنان تیم ملی می خواستند از بازی مقابل 
ولز اعاده حیثیت کنند و نشان دهند که دارای 
توانایی های خوبی هستند که موفق شده اند 
در بازی های جام جهانی حضور داشته باشند. 
به هر حال هم تیم هایی که در جام جهانی 
حضور دارند از توانایی هایی زیادی در فوتبال 
برخوردار هستند که امروز در جام جهانی 
بازی می کنند و ایران نیز از این قاعده مستثنا 
از تیم های قدرتمند  ایران یکی  نیست. 
آسیاست که اغلب بازیکنان آن در تیم های 
اروپایی بازی می کنند. از سوی دیگر تیم ملی 
ایران از کادر فنی خوبی برخوردار است که در 
دنیای فوتبال دارای تجربه بین المللی است و 
در تیم های معتبر جهان مربیگری کرده است. 
به همین دلیل همه عوامل دست به دست هم 
داد تا این اتفاق خوب برای تیم ملی رخ بدهد. 
اتفاق مهمی که در جام جهانی برای تیم ملی 
رخ داد همین برگشت تیم به بازی ها بود. به 
هر حال تیمی که در تورنمنت مهمی مانند 
جام جهانی که در آن بهترین های دنیای 
فوتبال حضور دارند در بازی اول شش گل 
می خورد از نظر روانی در وضعیت نابسامانی 

قرار می گیرد. به همین دلیل این خطر وجود داشت که تیم در بازی های 
بعدی نیز همین رویه را در پیش بگیرد و در مقابل ولز و آمریکا نیز نتیجه 
نگیرد. با این وجود اتفاق مثبتی برای فوتبال ایران رخ داد و تیم ملی 
توانست در همین مدت کوتاه خود را احیا کند و بتواند در مسابقه دوم 
بازی خوبی از خود به نمایش بگذارد و تیم ولز را شکست دهد. ما باید 
روی دیگر قضیه را نیز ببینیم. اگر فرض بگیریم ایران نمی توانست در 
بازی دوم مقابل ولز پیروز شود و بازی خوبی از خود نشان دهد شرایط 
برای فوتبال ملی ما در آینده با چالش های زیادی همراه می شد و 
سرمایه انسانی کنونی تیم ملی به هدر می رفت. به هر حال تیم ایران در 

بین تیم های آسیایی از بازیکنان ممتازی برخوردار است و اگر تیم به هر 
دلیلی نتیجه نمی گرفت فوتبال ملی ما با مشکلات مهمی مواجه می شد. 
خوشبختانه این اتفاق رخ نداد و تیم ملی موفق شد در یک بازی خوب 
تیم ولز را شکست دهد و در شرایط کنونی یکی از شانس های صعود به 

مرحله بعدی بازی های جام جهانی خواهد بود. 
  ارزیابی شما از بازی ایران و آمریکا چیست؟ ایران در چه 

شرایطی می تواند در بازی با آمریکا موفق باشد؟
تیم آمریکا از نظر فنی تیم قابل احترامی 
است و در بازی مقابل ولز و انگلیس این موضوع 
را به خوبی نشان داد. به هر حال این تیم در 
مقابل انگلیس مساوی کرد که نشان می دهد 
تیم قابل احترامی است و نمی توان توانایی های 
آنها را نادیده گرفت. آمریکا یک تیم با برنامه 
و با سیستم است و به همین دلیل این نیاز 
وجود دارد که کادر فنی تیم ملی برای این 
بازی برنامه ریزی کنند و از استراتژی مناسبی 
برای مقابله با آمریکا استفاده کنند. ما نباید 
با ساده انگاری وارد زمین شویم و بلکه باید 
برای دیدار با آمریکا برنامه ریزی داشته باشیم 
و بتوانیم با یک استراتژی مناسب در مقابل 
این تیم بازی کنیم. مهم ترین نکته ای که در 
این زمینه وجود دارد این است که کادر فنی 
تیم ملی باید به خوبی نقاط ضعف و قوت تیم 
آمریکا را شناسایی کنند و متناسب با تاکتیکی 
که این تیم در نظر می گیرد از یک تاکتیک 
مناسب استفاده کند. ما باید تمرکز خود را روی 
بازی آمریکا قرار بدهیم و از توجه به حریف 
احتمالی بعدی در مرحله حذفی پرهیز کنیم. 
در روزهای اخیر برخی سخنان درباره اینکه اگر 
ایران از گروه خود صعود کند با چه تیمی باید بازی کند مطرح شده که به 
نظر من در زمان مناسبی مطرح نشده است. در شرایط کنونی تیم ملی 
باید روی بازی با آمریکا متمرکز باشد و از توجه به هر موضوعی به جز این 
خودداری کند. در صورتی که ما از تمرکز و برنامه ریزی کافی برای بازی 
با آمریکا برخوردار باشیم این شانس را داریم که حتی با یک تساوی نیز از 
این گروه صعود کنیم و در مرحله بعدی جام جهانی حضور داشته باشیم. 
اتفاقی که می تواند دستاوردهای مهمی برای فوتبال ملی ما به همراه 
داشته باشد. من امیدوارم این اتفاق رخ بدهد و تیم ملی برای اولین بار 

بتواند از مرحله گروهی جام جهانی صعود کند و به مرحله بعدی برود. 
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نگــــــرهیــادداشــت 
  هیاهوهای علی اف علیه ایران 

تمامی ندارد!
  حشمتی: مذاکرات با باکو باید از موضع قدرت انجام شود

اولین بار نیست که مقامات آذربایجان در سال های اخیر 
ادعاهای واهی را علیه ایران مطرح می کنند و حتی با هیاهو 
تلاش دارند تا بخش هایی از خاک ایران را متعلق به خود 
بدانند. با توجه به تحولات اخیری که در مورد مناطق مرزی 
میان ایران، آذربایجان و ارمنستان به وجود آمده بود، ایران 
تلاش کرد تا از طریق گفت وگو این مساله را حل کند البته در 
مقطعی هشدار هم داد که تغییر مرزها خط قرمز جمهوری 
اسلامی ایران است. در همین راستا حسین امیرعبداللهیان 
از جیحون بایراموف، وزیر خارجه آذربایجان برای شرکت در 
نشست ابتکاری ایران موسوم به ۳+۳ در تهران دعوت کرد تا 
برای حل و فصل مسائل منطقه از راه دیپلماسی عمل شود.  
وزیر خارجه جمهوری آذربایجان نیز با اشاره به دیدار اخیر 
رؤسای جمهور دو کشور در آستانه، گفت وگوها و تماس های 
میان مقامات تهران و باکو را مثبت ارزیابی کرده و بر آمادگی 
جمهوری آذربایجان جهت تقویت روابط و رفع سوءتفاهم ها 
تاکید کرد،  اما شواهد و اظهارات دو پهلو و متناقض مقامات 
آذربایجان حکایت از این دارد که آنها نمی خواهند مسائل 
حل شود و به دنبال افزایش تنش البته با حمایت و دخالت 
طرف های ثالث از جمله رژیم صهیونیستی هستند. این 
عملکرد باکو چنان شدت یافت که وزارت امور خارجه علی 
علیزاده، سفیر این کشور را احضار و مراتب اعتراض جمهوری 
اسلامی ایران به آذربایجان را اعلام کرد.  روز بعد نیز جمهوری 
آذربایجان، سیدعباس موسوی، سفیر کشورمان در باکو را 
فراخواند و اعتراض خود مبنی بر ادعا علیه آذربایجان توسط 
رسانه های ایران را به وی اعلام داشت. در این مرحله ظاهرا 
روابط ایران و آذربایجان وارد مرحله دیگری شده است، 
آذربایجان باید بداند در حدی نیست که خواسته باشد با 
ایران وارد بازی تعریف شده توسط دیگران در منطقه شود 
قطعا در چنین شرایطی با واکنش و پاسخ شدید ایران مواجه 
خواهد شد.  ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه نیز در 
نشست خبری خود در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در مدت 
اخیر شاهد طرح اظهاراتی ضد ایرانی از سوی رئیس جمهور 
آذربایجان و رسانه های آذربایجانی بوده ایم. در این مدت ایران 
بارها در برابر این اظهارات سکوت کرده است ولی اینگونه 
رفتارها از سوی مقامات و رسانه های آذربایجانی تکرار شده 
و سیاست ایران در ارتباط با این تحرکات چیست؟ گفت: 
همان طور که می دانید وزارت خارجه در واکنش به اظهارات 
صورت گرفته هفته گذشته سفیر آذربایجان در تهران را احضار 

کرد و اعتراض شدید ایران را به وی اعلام کرد. 
   باکو اصلاح سیاست هایش در قبال ایران را بپذیرد

برهان حشمتی، یک کارشناس مسائل قفقاز معتقد است: 
سیاست ایران از حق خویشتنداری عبور کرده، باعث شده 
که جمهوری آذربایجان به هیچ حد و مرزی اکتفا نکند و در 
همین راستا اقدامات عملی و تروریستی را برای ضربه زدن 
به تمامیت ارضی ایران در دستور کار خود قرار داده است.  
حشمتی خاطرنشان کرد: مذاکرات با باکو باید از موضع قدرت 
و اصلاحات انجام شود، باکو اصلاح سیاست هایش در قبال 
ایران را بپذیرد و آنها را اجرا کند و از حمایت های ضد ایرانی 
بپرهیزد.  علی اکبر ولایتی، مشاور مقام معظم رهبری در امور 
بین المللی در یادداشتی درباره مناسبات ایران و آذربایجان 
تاکید کرد که در هفته های اخیر برخی از روی ناآگاهی و 
برخی از روی غرض ورزی شایع کردند که ایران می خواهد با 
جمهوری آذربایجان بجنگد. این ناجوانمردانه ترین تهمت به 
ایران است. وی تصریح کرد: ایران بنا ندارد که به هیچ کشور 
همسایه چه در قفقاز، چه نقاط دیگر به خصوص همسایگان 
خود کوچک ترین تعرضی داشته باشد، به ویژه مردم هم نژاد، 
هم زبان، هم دین، هم مذهب، هم سنت و هم تاریخ ما یعنی 
مردم جمهوری آذربایجان نور چشم ما هستند. در همین راستا 
حکمت حاجی اف، دستیار رئیس جمهور آذربایجان و رئیس 
بخش سیاست خارجی ریاست جمهوری این کشور ضمن 
استقبال از اظهارات علی اکبر ولایتی تاکید کرد که جمهوری 
آذربایجان همواره علاقه مند به توسعه روابط با جمهوری 
اسلامی ایران بر اساس احترام و اعتماد متقابل بوده است و این 
مهم همچنان ادامه دارد. اما با این وجود شاهد پالس های مثبت 
و منفی از سوی جمهوری آذربایجان هستیم که متأسفانه 
روند گفت وگوهای دیپلماتیک را با سختی رو به رو می کند. 
دلیل آن نیز تاکید برخی از مقامات آذربایجان بر گسترش 
روابط دوجانبه با ایران است، اما از سوی دیگر الهام علی اف، 
رئیس جمهور این کشور بار دیگر اظهاراتی تحریک آمیز بیان 
می کند با این مضمون که »من با سه رئیس جمهور ایران، 
خاتمی، احمدی نژاد و روحانی کار کرده ام، سال هاست که 
وضعیت هیچ گاه مانند امروز نبوده است.« علی اف همچنین 
مدعی شد که ایران هیچ گاه دو رزمایش نظامی متوالی در طی 
چند ماه در مرزهای ما انجام نداده است. ما نهایت تلاشمان را 
خواهیم کرد تا از شیوه زندگی مان، از مسیر سکولار توسعه و 
پیشرفت آذربایجان و آذربایجانی ها از جمله آذربایجانی هایی 
که در ایران زندگی  می کنند، صیانت کنیم. سالار سیف الدینی، 
کارشناس مسائل قفقاز جنوبی نیز به گسترش روابط اسرائیل 
و آذربایجان اشاره کرده و تاکید می کند که باکو سعی دارد 
اتحاد استراتژیک خود با اسرائیل را بیش از گذشته علیه ایران 
به کار ببرد. هر دو کشور انگیزه های ضد ایرانی قوی دارند. پس 
از هشدار نظامی و مداخله ایران در شهریور گذشته و برگزاری 
مانور نظامی در منطقه، برای دومین بار طراحی الهام علی اف 
برای قطع مرز ایران و ارمنستان مخدوش شد. علی اف مجبور 
شد نیروهای نظامی اش را از خاک ارمنستان خارج کند. این 
موضوع ضربه حیثیتی بزرگی به اعتبار علی اف وارد کرد. برای 
همین به نظر می رسد، کنترلش را از دست داده و بر اساس 

احساسات عمل می کند. 
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بدون تردید وجود 
انگیزه و اعتماد به نفس 
بیشتر می تواند به 
تیم ملی در بازی های 
آینده کمک کند. بازی 
بعدی ما با آمریکاست 
که بازی دشواری خواهد 
بود و آمریکا از نظر فنی 
تیم قابل احترامی است. 
با این وجود تیم ملی ما 
نیز در وضعیت خوبی به 
سر می برد و این شانس 
را دارد که حتی با یک 
تساوی از گروه خود 
صعود کند

ما باید تمرکز خود را 
روی بازی آمریکا قرار 
بدهیم و از توجه به 
حریف احتمالی بعدی در 
مرحله حذفی پرهیز کنیم. 
در روزهای اخیر برخی 
سخنان درباره اینکه 
اگر ایران از گروه خود 
صعود کند با چه تیمی 
باید بازی کند مطرح شده 
که به نظر من در زمان 
مناسبی مطرح نشده 
است

 یک دیپلمات پیشین کشورمان تاکید کرد
 انگیزه های سیاسی

 دلیل اصلی قطعنامه  علیه ایران
اینکه  بیان  با  کشورمان  پیشین  دیپلمات  یک 
قطعنامه های شورای حقوق بشر سازمان ملل دارای 
انگیزه های سیاسی است، تاکید کرد: ما اعتباری برای 
این قطعنامه ها قائل نیستیم، آنها فاقد ارزش هستند 
و صدور چنین قطعنامه هایی مصداق دخالت در امور 
داخلی کشورهاست.  محسن پاک آیین در گفت وگو 
با ایسنا در تحلیل خود از تصویب قطعنامه ضد ایرانی 
حقوق بشر سازمان ملل متحد گفت: این قطعنامه های 
ضد ایرانی در کمیسیون حقوق بشر سازمان ملل متحد 
موضوع جدیدی نیست و ربطی به وضعیت فعلی ایران هم 
ندارد، آنها هر سال به یک بهانه ای علیه ایران قطعنامه 
صادر می کنند. از ابتدای انقلاب شاهد این وضعیت 
هستیم، هر سال به بهانه های مختلف یک بار در مورد 
حقوق بهائی ها و بار دیگر درباره اعدام قاچاقچی های 
مواد مخدر چنین قطعنامه هایی را علیه ایران صادر 
می کنند. وی خاطرنشان کرد: در واقع انگیزه اصلی این 
قطعنامه ها سیاسی است و به هیچ وجه فنی نیست، به 
همین دلیل کاملا قطعنامه های بی ارزشی از سوی ایران 
تلقی می شوند، البته این اقدام حقوق بشر تنها علیه ایران 
نیست شامل کشورهایی می شود که مخالف آمریکا 
هستند، ضمن اینکه وقتی آمریکایی ها یا غربی ها قصد 
دارند در کشورهایی انقلاب مخملی ایجاد کنند قبل از آن، 
از کمیسیون حقوق بشر استفاده کرده و قطعنامه هایی را 
صادر می کنند تا نشان دهند در این کشورها دموکراسی و 
حقوق بشر وجود ندارد مانند اقداماتی که علیه افغانستان، 
. انجام دادند.  این دیپلمات پیشین  . عراق، لیبی و.
کشورمان همچنین بیان کرد: بنابراین ماهیت کمیسیون 
حقوق بشر سیاسی است، شاهد هستیم عربستان علیه 
یمن جنایات زیادی را مرتکب شد اما چند بار شورای 
حقوق بشر آن را محکوم کرد؟! یا فشارهای زیادی که در 
برخی از کشورها علیه زنان، زندانیان سیاسی یا مسلمانان 
اعمال می شود آیا تاکنون این شورا قطعنامه ای صادر 
کرده است؟ پاک آیین ادامه داد: آنچه مشخص است، 
اینکه در طول سال های گذشته تعداد کشورهایی که به 
قطعنامه های شورای حقوق بشر رأی داده اند کمتر شده 
عمده آن یا رأی ممتنع می دهند، یا غایب هستند و یا رأی 
منفی می دهند.  وی اظهار داشت: چرا در پی اقدامی که 
تروریست ها در شیراز انجام دادند همین شورای حقوق 
بشر محکومیت یا اعتراضی نکرد. همه اینها نشان دهنده 
انگیزه سیاسی قطعنامه های شورای حقوق بشر است 
همان طور که ایران اعلام کرده ما اعتباری برای این 
قطعنامه ها قائل نیستیم، آنها فاقد ارزش هستند و صدور 
چنین قطعنامه هایی مصداق دخالت در امور داخلی 
کشورهاست. در جلسه ویژه شورای حقوق بشر سازمان 
ملل که برای بررسی وضعیت حقوق بشر در ایران تشکیل 
شده بود، قطعنامه ای علیه ایران در شورای حقوق بشر 
سازمان ملل با ۲۵ رأی موافق، ۶ رأی مخالف و ۱۵ رأی 

ممتنع به تصویب رسید. 

نگــــــاه

آرمان ملی-  احسان انصاری: تیم ملی فوتبال ایران در یک بزنگاه تاریخی قرار گرفته و فردا )سه شنبه( باید با آمریکا یکی از مهم ترین بازی های تاریخ خود را برگزار کند؛ بازی که می تواند به 
یک روز تاریخی برای فوتبال و ورزش ایران تبدیل شود و تیم ایران برای اولین بار در مرحله حذفی جام جهانی حضور پیدا کند. این بازی در حالی برگزار می شود که ما در دو بازی گذشته عملکرد 
صفر و صدی داشته و در بازی با انگلیس روز خوبی نداشتیم اما در مقابل ولز بازی قابل قبولی ارائه کردیم. »آرمان ملی« برای تحلیل و ارزیابی وضعیت تیم ملی در آستانه بازی با آمریکا با حمید 
درخشان، کاپیتان سابق تیم ملی گفت وگو کرده است. درخشان معتقد است: » تیم آمریکا از نظر فنی تیم قابل احترامی است و در بازی مقابل ولز و انگلیس این موضوع را به خوبی نشان داد. 
به هر حال این تیم در مقابل انگلیس مساوی کرد که نشان می دهد تیم قابل احترامی است و نمی توان توانایی های آنها را نادیده گرفت. آمریکا یک تیم با برنامه و با سیستم است و به همین 
دلیل این نیاز وجود دارد که کادر فنی تیم ملی برای این بازی برنامه ریزی کنند و از استراتژی مناسبی برای مقابله با آمریکا استفاده کنند. ما نباید با ساده انگاری وارد زمین شویم و بلکه باید 
برای دیدار با آمریکا برنامه ریزی داشته باشیم و بتوانیم با یک استراتژی مناسب در مقابل این تیم بازی کنیم. مهم ترین نکته ای که در این زمینه وجود دارد این است که کادر فنی تیم ملی باید 

به خوبی نقاظ ضعف و قوت تیم آمریکا را شناسایی کنند و متناسب با تاکتیکی که این تیم در نظر می گیرد از یک تاکتیک مناسب استفاده کند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

حمید درخشان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

بازی با آمریکا نیاز به آنالیز دقیق و برنامه تاکتیکی دارد
      ایران از شانس بیشتری برای صعود از گروه برخوردار است                                      ورق برای ایران در جام جهانی برگشته است                مهم ترین اتفاق برای تیم ملی احیای شرایط روحی و روانی بود                                           

      تیم ملی به خوبی توانست در مدت کوتاهی به جام برگردد                                 شرایط نامساعد روحی و روانی و سردرگمی فنی سبب باخت به انگلیس بود

 

  تحریم حقوق بشری آمریکا بی اثر بر تهران
یوسف مولایی، استاد برجسته حقوق بشر در ارتباط با تحریم های اخیر اروپا 
در ارتباط با مسائل حقوق بشری علیه ایران به»آرمان ملی« گفت: ضمانت 
اجرای این تحریم ها اگر چه ضعیف است و نمی تواند در مسائل اقتصادی تاثیر 
بگذارد اما با این وجود اثرگذاری این تحریم ها به توان اقتصادی کشورهای 
تحریم کنند و نیاز ایران به امکانات این کشورها بستگی دارد. آمریکایی ها 
اخیرا برخی مقامات ایران را تحریم کرده اند. در برابر نیز تهران برخی مقامات 
آمریکایی را تحریم کرده است. این در حالی است که ایران و آمریکا مراوده 
مالی با یکدیگر ندارند که چنین تحریم هایی بر نوع رابطه اقتصادی طرفین 

اثر بگذارد. 
  تحریم  ثانویه آمریکا، شاید اثرگذار باشد

این استاد دانشگاه در ادامه افزود: اگر این تحریم ها حالت ثانویه به خود 
بگیرد، آنگاه سایر کشورها که با آمریکا مناسبات اقتصادی دارند، معاملات 
خود با آمریکا را در خطر می بینند. از این منظر ضمانت اجرایی حقوقی 
برای اثرگذاری تحریم های حقوق بشری علیه ایران وجود ندارد و اینجا فقط 
قدرت کشورهاست که اثرگذار است. چنانچه در گذشته با وضع تحریم های 
ترامپ علیه ایران که پشتوانه حقوقی هم نداشت، بسیاری از کشورهایی که 
با ایران مراودات مالی داشتند از هراس تحریم های آمریکا بازار ایران و حتی 
سرمایه گذاری در تهران را تعطیل کردند. حجم اقتصاد آمریکا آنقدر بزرگ 
است که کشورها به خاطر بازار آمریکا معامله با تهران را کنار می گذارند. کما 
اینکه در گذشته آمریکا برخی بانک های کشورهای مختلف را به خاطر معامله 

آنها با تهران جریمه  کرد. 
  غرب به دنبال رنگ و لعاب جدید علیه موقعیت تهران

علی بیگدلی، استاد دانشگاه نیز در این ارتباط به »آرمان ملی«گفت: 
تحریم های حقوق بشری علیه تهران در ظاهر هیچ گونه اثر ندارد. چون 
اروپایی ها و آمریکایی ها افرادی را به بهانه نقض حقوق بشر تحریم می کنند که 
اموالی در اروپا ندارند و در نهایت به دنبال آن هستند که این افراد به اروپا هم 
رفت و آمدی نکنند و این مورد البته ظاهر مساله است اما این تحریم ها می تواند 
فضای بین المللی را علیه ایران مخدوش کند. البته برخی پیشنهاد کرده اند که 
کشورهای اروپایی در حاشیه نشست مجمع عمومی لیست افراد تحریم کننده 

را منتشر کنند که این مورد نیز می تواند رنگ و لعابی جدید علیه محبوبیت و 
موقعیت تهران باشد. 

  ستون تحریم روی چهره ایران
 بیگدلی در ارتباط با اثر گذاری تحریم های غربی ها علیه ایران افزود: این 
تحریم ها علیه ایران به نفع جایگاه ایران در فضای بین المللی نیست و در این 
وضعیت در نگاه جهان در پرونده ای که بر مبنای آن ایران تمایل دارد با جهان 

ارتباط بگیرد، اثرگذار است. 
  تحریم حقوق بشری و اثر گذاری اقتصادی

 این استاد دانشگاه در ارتباط با نوع نگاه کشورهای همسو با تهران در نظام 

بین المللی در مراودات خود با تهران تاکید کرد: تحریم های اخیر آمریکا 
جنبه اقتصادی دارد و اگر چین بخواهد با ایران مراوده ای را انجام دهد 
شرکت های چینی طرف معامله با تهران از سوی آمریکا تحریم خواهند شد.  
زیرا تحریم های اخیر آمریکا ثانویه است. چینی ها عموما معاملات محدودی با 
تهران دارند و معامله  محدودی هم با تهران نخواهند کرد که بر فضای اقتصادی 
آنها با آمریکا اثرگذار باشد. چین درصدد است که قرارداد اقتصادی ۲۵ ساله 
با ایرن اجرایی کند؛ قراردادی که مشابه آن با عربستان و اردن هم اینک در 
حال اجراست. البته محتوای قرارداد آنها با قرارداد با ایران متفاوت است. با این 
وجود مشاهده می کنیم که قرارداد چین با ایران حتی بدون در نظر گرفتن 
تحریم های حقوق بشری اجرا نمی شود، چرا که چینی ها به علت تحریم های 
یکجانبه آمریکا و نوع نگاه اروپا به ایران در برقراری قراردادهای تجاری با تهران 

احتیاط می کنند. 
  ایران در اندیشه روشی جدید

 علی بیگدلی در انتها در پاسخ به این سوال که چه باید کرد تا اروپایی ها و 
آمریکایی ها بیش از این به تهران فشار نیاورند و از سوی دیگر پرونده هسته ای 
و مذاکرات برجام به نتیجه برسدگفت: مقامات ایران دائما اعلام می کنند که 
برخی اصلاحات مدنظر است تا به نوعی به رضایت مردم از دولت بیفزایند. 
این درحالی است که اگر قرار است اتفاقی بیفتد دولت فعلی می تواند هرچه 
سریع تر دست به اقداماتی بزند. شاید بهترین اقدام هم به نتیجه رساندن 
پرونده هسته ای و بازگشت همه طرف ها به برجام باشد. برجام و احیای آن 
می تواند منابع مالی جدیدی را در اختیار ایران قرار دهد و به نوعی آرامش در 
اقتصاد ایران به وجود آورد؛ آرامشی که حداقل می تواند منجر به عدم خروج 
سرمایه های ایرانی ها از کشور منجر شود. شاید برخی از دلایل اعتراضات فعلی 
اجتماعی و حتی سیاسی باشد اما ریشه آن را باید در شرایط اقتصادی دانست. 
اگر ایران به برجام بازگردد و غربی ها و آمریکا نیز تحریم های اقتصادی علیه 
ایران را رفع کنند، آنگاه شرایط در ایران بهتر و موجب افزایش رضایت مردم 
ایران خواهد شد و این مورد در نهایت باعث می شود شرایط داخلی ایران به 
سمت بهبود پیش رفته و غربی ها نیز از موضع گیری های هیجانی علیه ایران 
اجتناب کنند. ضمن اینکه تهران هم باید در برخی سیاست های بین المللی 
خود گفتمانی تازه در دیپلماسی ایجاد کنند و ضمن ارتباط با کشورهای 
منطقه با کشورهای اروپایی هم رابطه برقرار کند. به نظر در منطقه نیز ایران 
باید به سمت همکاری های مشترک با منطقه گام بردارد.  این مورد موجب 

خواهد شد نگاه کشورهای منطقه به تهران دچار تغییر شود. 

 »آرمان ملی« تاثیر تحریم های حقوق بشری علیه ایران را بررسی می کند؛ 

ضربه به اعتبار یا اقتصاد؟

      علی بیگدلی:  تحریم حقوق بشری
 چهره ایران را منفی می کند

      یوسف  مولایی:  تحریم حقوق بشری 
بر اقتصاد اثر می گذارد

آرمان ملی: کانادا، اتحادیه اروپا و برخی کشورهای دیگر از چند هفته 
قبل به این سو شروع به وضع تحریم های حقوق بشری علیه ایران 
کرده اند؛ تحریم هایی که به نظر می رسد اثری بر شرایط اقتصادی ایران 
نخواهد گذاشت، اما اروپایی ها و اخیرا آمریکایی ها و کانادا به تکرار آن 
مصمم هستند. به نظر می رسد غربی ها با اعمال این تحریم ها علیه تهران 
در صدد هستند نوعی فشار روانی بر ایران ایجاد کنند تا در نهایت تهران 
از برخی خواسته های خود در پرونده هسته ای کوتاه بیاید، چرا که آنها 
رسما اعلام نکرده اند که دیپلماسی در مورد تهران پایان یافته است. 
»آرمان ملی« در این ارتباط با علی بیگدلی، استاد دانشگاه و یوسف 

 مولایی، حقوقدان برجسته بین الملل به گفت وگو پرداخته است. 

 

یک رسانه عراقی به نقل از منابع آگاه خود گزارش داد که نخست وزیر عراق دوشنبه برای 
دیدار با مقامات بلندپایه ایرانی به تهران سفر می کند. سایت »میدل ایست نیوز« به نقل از 
منابع آگاه خود بدون ذکر نام نوشت: محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق دوشنبه به 
ایران سفر خواهد کرد. پیش از این منابع آگاه به ایرنا در بغداد گفتند که این سفر به دعوت 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری انجام خواهد شد. اما کمی بعد خبر رسید برنامه سفر 
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق که قرار بود روز دوشنبه به تهران سفر کند، تغییر 
کرد. یک منبع مطلع در دفتر نخست وزیری عراق به میدل ایست نیوز گفت که برنامه سفر 
السودانی به تهران تغییر کرد و او سه شنبه به تهران سفر خواهد کرد. قاسم الاعرجی، مشاور 
امنیت ملی عراق نیز تاکید کرد که السودانی سه شنبه به ایران سفر خواهد کرد. السودانی 
پس از آن قرار شد به ایران سفر کند که محمد کاظم آل صادق، سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در بغداد، روز گذشته دعوت ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری ایران از نخست وزیر عراق 
برای سفر به تهران را به او تحویل داد. این سومین سفر خارجی السودانی از زمان نخست 
وزیری پس از اردن و کویت خواهد بود. به نظر می رسد السودانی در این سفر درباره حملات 

ایران به اقلیم کردستان و میانجیگری در پرونده گفت وگوی ایران و عربستان رایزنی کند.
  نقش عراق در روابط ایران وعربستان 

محمد شیاع السودانی، نخست وزیر جدید عراق در اولین نشست خبری خود گفت که 
امیدوار به تداوم میزبانی از گفت وگوهای ایران  و عربستان در بغداد در دوره نخست وزیری اش 
است. وی تاکید کرد که پیام هایی مبنی بر اهتمام به تداوم تلاش های بغداد برای تسهیل 
گفت وگو میان ریاض و تهران دریافت کرده است. السودانی بدون پرداختن به جزئیات گفت: 
از ما درخواست شد که به این تلاش ها ادامه دهیم. همچنین عبداللطیف رشید - رئیس 
جمهور جدید عراق، در گفت وگو با شبکه قطری الجزیره گفت که کشورش به میانجیگری 
میان عربستان و ایران ادامه می دهد و نشست ها ادامه دارد اما نتایج در دست دو کشور است. 
پیش از این علی اکبر ولایتی - مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل- در گفت وگو با 
شبکه المیادین درخصوص روابط ایران و عربستان  تاکید کرده بود که ما همسایه عربستان 
هستیم و باید با هم همزیستی کنیم؛ بنابراین سفارتخانه های دو کشور باید فعال باشند تا 

مشکل از طریق بهتری حل شود.
  مذاکرات ایران و عراق برای خلع سلاح گروه های تجزیه طلب 

محمدکاظم آل صادق، سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق از مذاکره با طرف عراقی 
درباره مسائل مرزی و خلع سلاح گروه های تروریستی حاضر در منطقه کردستان خبر 
داد. شبکه خبری العهد به نقل از آل صادق گزارش داد در جریان دیدار با طرف عراقی، 
»درخواست کردیم که کنترل مرزها را دولت مرکزی عراق در اختیار بگیرد«. وی با بیان 
اینکه دولت عراق با این مطالبه موافقت کرده است، خبر داد که بغداد در خصوص خلع 
سلاح گروه های تجزیه طلب و اپوزیسیون، زمان درخواست کرده است. سفیر تهران در 
بغداد تأکید کرد که در این گفت وگوها از دولت عراق خواسته شده است که برای انجام 
موضوع خلع سلاح تروریست ها جدول زمانی تعیین کند. آل صادق با تأکید بر اینکه 
گروه های تجزیه طلب باید خلع سلاح شده و به اردوگاه ها به عنوان آوارگان بازگردانده 
شوند، خاطرنشان کرد: با طرف عراقی، بر اساس یک یادداشت تفاهم بین دستگاه های 

قضا ایران و عراق، بر سر تبادل افراد تحت تعقیب توافق کردیم. با وجود تأکید چند باره 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر لزوم پایان بخشیدن به حضور گروه های تروریستی در 
خاک کردستان عراق، اربیل شامگاه گذشته باز هم ادعاهایی درباره عدم تعرض به خاک 
همسایگان از این کشور مطرح کرد. جوتیار عادل، سخنگوی دولت کردستان عراق با 
این ادعا که سلاحی از این منطقه به ایران فرستاده نشده است، با انتشار بیانیه ای مدعی 
شد: دولت کردستان، اجازه نخواهد داد که اراضی آن، خطری برای امنیت کشورهای 
همسایه ایجاد کند.  در همین ارتباط، منوچهر متکی وزیر اسبق امور خارجه کشورمان 
تأکید کرد که بازداشت عناصری از اغتشاشگران، اطلاعات خوبی در اختیار ایران قرار 
داده است و دولت کردستان عراق باید پیام ایران را گرفته باشد. متکی درباره تحرکات 
عناصر تروریستی در کردستان عراق گفت: اگر برخی گروه های تروریستی می خواهند 
در کردستان بمانند، نباید سلاح داشته باشند. نباید آموزش نظامی داشته باشند و باید 
متوقف شود. هیچ کشوری اردوگاه های نظامی را پشت مرزهای خود تحمل نمی کند.وی 
ادامه داد: نکته مهم دور کردن هر گونه حضور مشکل زای این عناصر از مرزهای ایران 
است... برخی از مقرهای آنان در حملات اخیر نابود شد و اگر لازم باشد باز هم به مقرهای 
مشکل زای آنان حمله خواهد شد. این دیپلمات ایرانی در پایان هشدار داد: بعد از گفت وگو 
با دولت عراق، بغداد از موضع ما کاملا مطلع است و آن کس که باید پیام اول را بگیرد، دولت 
کردستان عراق است و باید به یاد بیاورد که ایران بر سر امنیت ملی خود اصلا مسامحه 
نمی کند. ما برای اثبات برادری خود با برادران در عراق از جمله برادران کُرد، ما سال ها 

حضور اینها را تحمل کردیم.

 روابط با همسایه غرب آسیا مستحکم می شود

تعویق سفر نخست وزیر عراق به تهران 

 احزاب تقویت شود

وضعیت معیشت و مشکلات اقتصادی اعم از بیکاری 
و تورم و ... در اعتراضات اخیر بی تاثیر نبوده است. زیرا ما 
با جامعه ای روبه رو هستیم که نه تنها نسبت به وضعیت 
معیشت ناراضی هستند بلکه نسبت به بهبود و اصلاح 
هم مانند گذشته نمی نگرند. با توجه به وضع تحریم ها و 
عدم حل مساله برجام بدیهی است که شهروندان نسبت 
به اصلاح امور اقتصادی با تردید بنگرند. مساله ای که 
نمی توان از آن غافل بود نحوه موضع گیری های طرفین به 
صورت عملی نسبت به یکدیگر است. باید از دولت انتظار 
داشت که نسبت به این مساله بیندیشد و در نوع برخورد 
خود تجدیدنظر کند. احزاب، اصناف، سمن ها و انجمن ها 
به عنوان بخشی از جامعه مدنی توسط مردم و حاکمیت به 
رسمیت شناخته شوند تا بتوانند در شرایطی همانند حال 
حاضر نقش ایفا کنند و در جهت بهبود وضعیت کمک 
نمایند. این وضعیت به خاطر ضعیف بودن جامعه مدنی 
است. زیرا بخشی از نسل جوان به این نتیجه رسیده است که 
باید مطالباتش را به شیوه دیگری دنبال کند. این وضعیت 
بیانگر آن است که اصناف و احزاب و جامعه مدنی به عنوان 
گروه های واسط میان دولت و ملت نتوانستند نقش خود را 
به درستی ایفا کنند. کارکرد احزاب این است که مطالبات را 
عینی و معقول کنند و با انتقال خواست های جامعه به دولت 
آن ها را مورد پیگیری قرار دهند. در صورتی که نقش شان 
را به درستی انجام دهند از سوی هر دو طرف یعنی دولت و 
ملت به رسمیت شناخته می شوند، اما متأسفانه در کشور ما 
چنین اتفاقی نیفتاده است. کم هزینه ترین راه حل در شرایط 
کنونی برای دولت و مردم تقویت منتقد داخلی است. در 
کوتاه مدت اگر دولت بتواند مطالبات را در قالب مذاکره 
با منتقدان داخلی و احزاب پاسخ دهد و شرایطی فراهم 
کند که از این چرخه غیرمنطقی فعلی خارج شود حساب 
معترضان از اغتشاشگران جدا می شود و معترضان امکانی 
برای طرح مطالبات خود و پیگیری و به نتیجه رساندن آن 
در داخل پیدا می کنند. همچنین در میان مدت و بلندمدت 
جامعه مدنی تقویت و احزاب جدی تر گرفت شود. احزاب 
هم در مقابل باید به دنبال ایفای نقش بیشتر باشند و صرفا 
دم انتخابات ظاهر نشوند و بعد خداحافظ تا چهار سال بعد! 
بلکه باید مطالبات مردم را دسته بندی کنند و بشناسند و 
منطقی و معقول کنند. البته هر مطالبه ای که جامعه داشته 
باشد قابل تحقق نیست.  از این رو احزاب باید بتوانند 
وظایف مردم را به آنها یادآوری کنند و مطالبات به حق شان 
را مورد پیگیری قرار دهند. در این صورت وارد یک فرآیند 

دموکراتیک می شویم. 

  طیبه دومانلو 
فعال سیاسی


